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Qarabağı iki yerə ayırmaq ideyası 

haradan və necə qaynaqlanıb?

Qarabağ xanlığı işğal ediləndən 
sonra İrandan və Türkiyədən 
köçürülən ermənilər, əsasən, 
Qarabağın dağlıq hissəsində 
azərbaycanlılara məxsus ərazilərdə 
yerləşdiriliblər. Rusların özlərinin ya-
ratdıqları arxivlərdəki mülk sənədləri 
də bunu sübut edir. 

Bakı Dövlət Universiteti 
jurnalistika fakültəsinin media 
tarixi müəllimi, professor Nəsiman 
Yaqublu qondarma “Dağlıq Qara-
bağ” məsələsinin necə yaranması 
barədə apardığı araşdırmalarının 
nəticəsi olaraq bildirdi:

– Qarabağı erməni işğalından 
azad etdikdən sonra “Dağlıq Qa-
rabağ münaqişəsi” mahiyyətcə 
tarixdə qalsa da, bu qondarma 
toponimin yaranma tarixi haqqında 
bilgilərimizi genişləndirməyə ehtiyac 
daha da artıb. Çünki, açıq döyüş 
meydanında məğlub olan məkrli 
düşmən, on illər boyu həyasızlıqla 
uydurub yaydığı yalanlardan 
birdən-birə əl çəkməyəcək. Erməni 
təcavüzkarlarının uydurmaları 
barədə araşdırmalarımız çoxaldıq-
ca, düşmənə qarşı digər sahələrdə 
də mübarizə aparmağımız üçün 
imkanlarımız artır. Bu bir həqiqətdir 
ki, erməni lobbisi və diasporu, on-
ların saxta elm adamları, başabəla 
siyasətçiləri dünya ictimaiyyətini 
aldatmaqda, yalan məlumatlarla 
çaşdırmaqda davam edirlər. Odur ki, 
yalnız hərb meydanında deyil, həm 
də elmi, tarixi, informasiya sahəsində 
cəbhə yaratmış bu mənfur düşmənin 
yalan istehkamlarını axıradək dağıt-
malıyıq.

Bizdə son vaxtlaradək belə bir 
məlumat əsas götürülüb ki, “Dağlıq 
Qarabağ məsələsi” Sovet İttifaqı 
dövründə–1923-cü ilin iyulunda 
Azərbaycanın tarixi əyaləti Qaraba-
ğın dağlıq hissəsində bu adla muxtar 
vilayətin rəsmi yaranmasından 
başlayır. Lakin əldə edilən faktlar bu 
adın və problemin daha öncədən 
qaynaqlandığını göstərir. Həqiqət 
belədir ki, XX əsrin əvvəllərinədək 
olaraq iki hissəyə ayrılması barədə 
nəinki hansısa bir işarə, fakta rast 
gəlmirik, ümumiyyətlə, belə bir 
 anlayış mövcud olmayıb.

1905–1906-cı illərdə birinci 
erməni-müsəlman toqquşmasın-
da ermənilərin bizə qarşı törətdiyi 
cinayətlərdən və qətliamlardan sonra 
çar Rusiyasının başında dayanan 
rəsmilər, o vaxt Qafqazın canişini 
olan Vorontsov-Daşkov bu gərginliyi 
aradan qaldırmaq üçün hər iki tərəfin 
nümayəndələrini Tiflisə çağırdı. 
1906-cı ilin fevral ayında canişinin 
yanında toplantı keçirildi, adını 
“erməni-müsəlman barış” qurultayı 
qoydular. Bu qurultayda həm erməni, 
həm də azərbaycanlı nümayəndələr 
iştirak etdilər. Canişin Voronsov-
Daşkovun, onun müavinləri gene-
rallar Sultan Krım Gireyin, Malamın 
və Sirinkinin idarə etdiyi gərgin 
müzakirələrdə azərbaycanlılardan 
milli ziyalılarımızın tanınmış 
nümayəndələri Ə.Ağaoğlu, 
Ə.Topçubaşov, M.Şahtaxtinski, 
İ.Vəkilov, Q.Qarabəyov və başqaları, 
erməni millətçi liderlərdən Kalantar, 
Xatisov, Arutunov,Taginosov və baş-
qaları iştirak edirdilər.

Canişin idarəsindəki həmin 
toplantıda tanınmış erməni xadimi, 
“Mşak” qəzetinin redaktoru Kalan-
tar çıxış edərək diqqəti ermənilərin 
azərbaycanlılara qarşı gizli ərazi 
iddialarından yayındırmaq üçün Qaf-
qazda yaşayan xalqların vəziyyətinin 
ağırlığından danışır. Kalantar “barış 
qurultayı”nda Dağlıq Qarabağın iki 
yerə bölünməsi fikrini irəli sürür. Bir 
hissəsinin Dağlıq Qarabağ, digər 
hissəsinin isə Aran Qarabağ olma-
sını tələb edir. Bu tələblə Dağlıq 
Qarabağda ermənilərin, Aran Qara-
bağda isə azərbaycanlıların yaşa-
malı olduğunu bildirir. O, erməni–
müsəlman qarşıdurmasını aradan 
qaldırmaq üçün Qarabağda dağlıq 
yerlərin orda yaşayan ermənilərə 
verilməsini, azərbaycanlıların isə 
aranda yaşayan soydaşlarının 
yanına köçürülməsini təklif edir və 
hökumətin bunu rəsmiləşdirməyə 
borclu olduğunu söyləyir. “Dağlıq 
Qarabağ” sözü, bax, ilk dəfə ora-
da erməni millətçiləri tərəfindən 
səsləndirilib. 

Kalantarın bu hiyləgər çıxışına 
ilk etiraz edən görkəmli ziyalımız 
Əhməd bəy Ağaoğlu Qarabağın 
ikiyə bölünməsinin mümkün ola 
bilməyəcəyini deyir: “Qarabağ 
Qarabağdır, bunun dağı, aranı 
yoxdur. Əgər yaşamaq istəyirsinizsə, 
hər iki xalq ümumi qaydalara əməl 
edib yaşamalıdır. Tayfaların böylə 
yerləşmələri kəndlilərinin məişətinə 
və güzəranına bağlıdır.Türk-tatar 
övladı o zaman cümləsi köçəriliklə 
məişət edirdilər. Bizlərə gün yerlər, 
böyük-böyük yataqlar lazım idi ki, 
qoyunlarımız, sürülərimiz dolan-
sın. Ermənilər isə hər yerdə öz 
ticarətlərin və sənətlərin işlədə 
bilirdilər. Lakin türk-tatarlar da orada-
burada şəhərlər salıb bəziləri oturaq 
oldular, ticarət və sənətlə məşğul 
olub köçəriliyindən əl götürdülər. 
Kalantar bu qədər müsəlmanı “bir 
neçə erməni xatirəsi üçün” acından 
öldürməyə hazırdır! Hökumətin nə 
ixtiyarı var birdən-birə hökm edə ki, 
köçün?! Böylə narəva fərmana heç 
kəs etina etməz!” 

Bu yerdə Ə. Ağaoğlunun başı 
gicəllənir, onu bayıra aparırlar, lakin 
dözə bilməyib bir azdan qayıdır. 
Bir qədər sonra yurdsevər ziyalı-
mız ikinci çıxışını edir: “Budur neçə 
sənədir ki, Qafqaz camaatı bir qəribə 
halətə düçür olmuşdur ki, cümləni 
bir dəstə qorxu altında saxlayıb. Heç 
kəsə fürsət vermir ki, nə öz fikrini, 
nə də öz işlərini neçə ki, lazımdır 
izhar etsinlər. Camaat işinə müdaxilə 
edən şəxslər və qulluqçular həmvarə 
qorxu altındadırlar. Böylə dolan-
maq olmaz. Buna bir axır qoymaq 
gərəkdir!”.

Erməni hücumlarına qarşı “Difai” 
təşkilatını qurmuş Ə. Ağaoğlu sonra 
ermənilərin terror əməllərinə işarə 
edərək deyir: “Bir adam, bir qulluq-
çunu öz millətinə xidmət etməyə 
və ya öz insafına görə iş görməyə 
qorxudub nainsaflığa, ədalətsizliyə 
dəvət edən terror davam edərsə, 
bizim vilayətdə nə azadlıq, nə 
hürriyyət, nə ədalət, nə də bərabərlik 
əmələ gələ bilər”. Ə. Ağaoğlu bu 
çıxışında “terrorçular” dedikdə 
erməniləri,”boyunlarını əyənlər” 

dedikdə isə çar hakimlərini nəzərdə 
tuturdu. Çox təəssüf ki, o vaxt çar 
Rusiyası ermənipərəst mövqe tutdu. 
Azərbaycanlıların və müsəlmanların 
mövqeyini tanımadı. Bu birinci barı-
şıq üçün ilk addım idi. Lakin nəticə 
vermədi, ermənilər 12 il sonra daha 
dəhşətli 1918-ci ilin mart soyqırımla-
rını da törətdilər.

Əhməd bəyin o vaxtkı etirazına 
baxmayaraq , ermənilər bundan son-
ra dalbadal milli qurultaylar keçirirlər. 
Azərbaycan Xalq Cümhuriyyətinin 
Qarabağa vahid qubernatorluq 
şəklində nəzarət etdiyi 1919-cu ildə 
də Qarabağ ermənilərinin gizli qu-
rultayı təşkil olunur və bundan sonra 
erməni dairələri “Dağlıq Qarabağ” 
ifadəsini dövriyyəyə gətirirlər. 1920-ci 
ilin noyabrında daşnakxislət erməni 
bolşevikləri Qərbi Azərbaycan 
torpaqlarında Qafqazda heç vaxt 
olmamış Ermənistan adlı dövlət 
yaratdıqdan sonra 1923-cü ilin 
iyulunda Qarabağı iki yerə ayıraraq, 
süni surətdə onun dağlıq ərazisində 
erməni muxtariyyəti qurmağa da nail 
oldular.

Ermənistan adlanan ərazidə 
bundan qat-qat çox azərbaycanlının 
yığcam ərazilərdə yaşamasına bax-
mayaraq, o vaxt onlara da hansısa 
muxtariyyət verilməsi heç gündəmə 
də gətirilmədi. Azərbaycanın digər 
yerlərində isə Qarabağdakından 
dəfələrlə çox erməni yaşasa da, 
yalnız Qarabağın dağlıq hissəsində 
heç bir əsas olmadan erməni 
muxtariyyəti yaradıldı. Məqsəd aydın 
idi: Kalantar kimi ermənilərin məkrli 
planına uyğun olaraq Qarabağ süni 
surətdə iki yerə ayrıldı, onun dağ-
lıq hissəsindəki erməni yuvasına 
xüsusi status verib, onu xəncər kimi 
Azərbaycanın ürəyinə sancdılar ki, 
məqam yetişəndə ölkəmizi parçala-
yıb Vətənimizdə ikinci erməni dövləti 
yaratsınlar. 

Tanınmış media tarixçisi bu 
açıqlamasında XX əsrədək “Dağ-
lıq Qarabağ” adlı siyasi-inzibati 
vahidi və belə bir ifadə olmadığı-
nı sübuta yetirməklə, aşağıdakı 
həqiqəti də təsdiqləmiş olur:

– Son bir əsrədək Azərbaycan 
ərazisində “Dağlıq Qarabağ” olmadı-
ğı kimi, “Dağlıq Qarabağ məsələsi” 
də olmayıb. Qondarma “erməni 
məsələsi” isə ilk ifadəsini “Daşnak-
sütun” partiyasının proqramında 
tapıb. Erməni millətçiləri əvvəlcə 
Anadolunun Van, Qars vilayətlərində 
dövlət qurmaq istəyirdilər. Buna nail 
ola bilmədikdə ermənilər proqram 
sənədinə bir bənd əlavə edib əsassız 
iddiaları Qafqaza keçirdilər. Bu dəfə 
Gürcüstanda dövlət yaratmağa çalış-
salar da, bu cəhdləri də alınmadı. 

Nəhayət, erməni qəsbkarlar 
Qərbi Azərbaycanı Qərbdəki və 
Rusiyadakı himayədarlarının köməyi 
ilə ələ keçirib burada özlərinə dövlət 

qurdular. Bununla da kifayətlənməyib 
rus və gürcü bolşeviklərinin dəstəyi 
ilə Qarabağın dağlıq hissəsində 
erməni siyasi muxtariyyətinə nail 
oldular. Beləliklə, tarixən Kür və 
Araz çayları arasında vahid inzibati-
təsərrüfat orqanizmi olan Qarabağ 
ikiyə bölündü, “qondarma “erməni 
məsələsi”nin davamı olaraq sax-
ta “Dağlıq Qarabağ” məsələsi 
göyərdildi.

Sonda professor Nəsiman Ya-
qublu Qarabağın Ermənistanın 30 
illik işğalından azad edilməsindən 
sonra da 1 əsr gündəmdə olmuş 
“Dağlıq Qarabağ” məsələsinin 
qondarma olduğunu hamıya və 
hər yerə çatdırmağa nail olmağın 
zəruriliyini vurğulayaraq bildirdi:

– Azərbaycan Prezidenti 
 İlham Əliyev qəhrəman Silahlı 
Qüvvələrimizin işğalçı Ermənistan 
ordusunu məğlub edib Qara-
bağdan qovması ilə “Qarabağ 
münaqişəsi”nin də bitdiyini elan edib. 
Dövlət başçısı ötən günlərdə isə 
98 ilin ədalətsizliyinə son qoyaraq 
ölkənin iqtisadi regionları sırasında 
Qarabağın aranlı-dağlı bir təsərrüfat 
vahidi olduğunu öz fərmanı ilə təsdiq 
etməklə Azərbaycanda əsrlər boyu 
mövcud olmuş tarixi həqiqəti bərpa 
etdi.

Qarabağda işğal edilmiş torpaq-
lar azad olunandan sonra ermənilər 
bizimlə normal qonşuluq prinsipləri 
əsasında yaşamaq fikrindədirlərsə, 
aşağıdakılara əməl etməlidirlər. 
Onlar qonşu dövlətlərə qarşı ərazi 
iddialarından, xalqlara, insanlara qar-
şı qətliamlar, qırğınlar törətməkdən 
uzaqlaşmalıdırlar. Eyni zamanda, 
ermənilər başa düşməlidirlər ki, 
Azərbaycan xalqı artıq əvvəlki 
vəziyyətdə deyil, olduqca güclü bir 
dövlətdir. 

Dünyaya inteqrasiya olunmaq, 
Azərbaycanın həyata keçirdiyi və 
iştirakçısı olduğu böyük layihələrə 
qoşulmaq istəyirlərsə, ermənilər 
özlərinin digər köhnə iddia və 
vərdişlərindən əl çəkməlidirlər. 
Yox, əgər onlar bunu könül-
lü etməyəcəklərsə, imzalanmış 
sənədlər, yaranmış sərt gerçəklik on-
ları buna məcbur edəcək. Türkiyə və 
Azərbaycan “Altılıq platforması”nın 
yaradılması ilə bağlı bir sənəd imza-
layıb və ermənilərin də bura qoşula 
biləcəyini elan edib.

Lakin bir şərtlə ki, ermənilər 
özlərinin 100 illik vəhşilik və 
xəyanətlərini kənara qoymağı bacar-
malıdırlar. Əks halda, Ermənistanı 
fəlakət gözləyir, ölkənin dağılması 
baş verə bilər. Bütün bu səbəblərdən 
Ermənistan qonşu dövlətlərlə yeni 
qaydalar əsasında yaşamağa 
məcbur və məhkumdur.

Hazırladı: Tahir AYDINOĞLU, 
“Xalq qəzeti”

İyulun 7-də Prezident İlham Əliyevin imzaladığı Azərbaycan Res-
publikasında iqtisadi rayonların yeni bölgüsü haqqında fərmanda 
Qarabağın aranlı-dağlı vahid bir iqtisadi rayon kimi təsdiq edilməsi 
ilə sovet dövründə əsassız və ədalətsizcəsinə iki yerə bölünmüş 
bu tarixi bölgənin inzibati və sosial-iqtisadi vahidliyi bərpa edildi. 
Qarabağda əsrlər boyu davam etmiş tarixi gerçəklik belə olub: hər 
obanın aranda da, yaylaqda da məxsusi ərazisi olub. İqtisadi-sosial 
cəhətdən Qarabağ aranlı-yaylaqlı tamlıq təşkil edib. Aranın əkinçiliyi 
ilə dağlıq yerin heyvandarlığı bir-birilə üzvi surətdə bağlı olmaqla 
qarabağlıların güzəranını təmin edib. Əhali yayı yaylaqda, qışı qış-
laqda yaşamaqla bir-birini tamamlayan həyat tərzi keçirib. Hətta hər 
iki ərazidə ayrıca qəbiristanlıq da olub: yayda ölən yaylaqda, qışda 
ölən qışlaqda dəfn edilib.

İstifadə olunan vaksinlər koronavirusun “Delta” ştammına qarşı effektlidir 
BMT-nin xəbərlər xidmətinin 

yaydığı məlumatda bildirilir ki, 
Ümumdünya Səhiyyə Təşkilatının 
(ÜST) Baş direktoru Tedros Qeb-
reyesus bəyan edib ki,  COVID–19 
ilə bağlı vəziyyət getdikcə ağır-
laşır. Belə ki, artıq dördüncü 
həftədir ÜST-nin altı bölgəsindən 
beşində yoluxma halları çoxalıb. 
O, zəngin ölkələri buster (3-cü, 
qüvvətləndirici) dozalar üçün 
vaksinləri tədarük etməyə deyil, 
onları yoxsullarla bölüşməyə 
çağırıb. “10 həftə ərzində davamlı 
olaraq azalan ölüm hallarının sayı 
yenidən yüksəlir. Biz, dünyanın 
bütün bölgələrindən xəstəxanaların 
yenidən tam gücünə qayıtdığı 
barədə xəbərlər alırıq. Koronavi-
rusun “Delta” variantı, dünyada 
sürətlə yayılaraq, yeni yoluxma 
və ölüm halları sayının artması-
na səbəb olur”, – deyə Tedros 
Qebreyesus Cenevrədə keçirilən 
brifinqdə bildirib.

Bu günə qədər “Delta” vari-
antının aşkar edildiyi ölkələrin 
sayı 100-ü keçib və çox güman 
ki, ÜST rəhbərinin dediyi kimi, o, 
bütün dünyada dominant olacaq. 
T.Qebreyesus deyib: “Vaksina-
siyanın az keçirildiyi ölkələrdə 
vəziyyət xüsusilə ağırdır. “Delta” 
və yüksək ötürülmə dərəcəsi olan 
digər variantlar həmin ölkələrdə 
fəlakətli yoluxma dalğaları yaradır 
ki, bu da çox sayda yoluxanların 
xəstəxanaya yerləşdirmə və ölüm 
hallarına səbəb olur”, – deyə ÜST 
rəhbəri vurğulayıb. O, hətta daha 
əvvəl səhiyyə sistemləri sayəsində 
böyük bir epidemiyanın qarşısını 
almağı bacaran ölkələrin belə indi 
pandemiyanın mərkəzində oldu-
ğunu qeyd edib. ÜST-nin Baş di-
rektoru etiraf edib ki, deyə bilmərik 
ki, yalnız vaksinlərin köməyi ilə 
böhrandan çıxmaq mümkün ola-

caq. Amma ona əminik ki, peyvənd 
virusa qarşı mübarizədə mümkün 
olan bütün vasitələrdən ən güclü-
südür. “Dünya COVID –19 virusu-
nun dəyişməyə və daha yoluxucu 
olmağa davam etdiyini real zaman 
rejimində müşahidə edir. Bu gün 
demək istəyirəm ki, biz ictimai 
səhiyyə sahəsində fövqəladə 
vəziyyətin gərginləşməsini yaşa-
yırıq və bu vəziyyət daha böyük 
dərəcədə insan həyatı, yaşamaq 
üçün zəruri olan vasitələr, dün-
ya iqtisadiyyatının bərpası üçün 
təhlükə yaradır", – deyə ÜST 
rəhbəri bildirib.

Onun sözlərinə görə, 
vaksinlərin çox az olduğu yerdə 
vəziyyət nəzərəçarpacaq dərəcədə 
daha pisdir, lakin pandemiya 
heç bir yerdə bitməyib. “Hazırkı 
kollektiv strategiya mənə meşə 
yanğını ilə mübarizə aparan yanğın 
komandasını xatırladır. Bir yerdə 
su ilə suvarma yalnız həmin yerdə 
alovu azalda bilər, lakin yanğın 
hər hansı bir yerdə közərməyə 
davam edərsə, qığılcımlar nəticədə 
yayılıb yenidən qorxunc bir alova 

çevriləcək”, – deyə Tedros Qebre-
yesus vurğulayıb. O, xəbərdarlıq 
edib ki, kollektiv müqavimət olma-
dan bu “pandemik cəhənnəm odu” 
söndürülə bilməz.

Baş direktor peyvəndlərin 
qeyri-bərabər və ədalətsiz paylan-
dığını xatırladıb: bəzi ölkələr və 
bölgələr milyonlarla buster dozası 
sifariş edir, eyni zamanda, digər 
ölkələrdə səhiyyə işçiləri və ən 
həssas əhali qruplarının vaksi-
nasiyası üçün lazım olan sayda 
vaksin yoxdur. “Nisbətən yüksək 
vaksinasiya əhatəsi olan ölkələr 
buster vaksinlərinin tədarükünə 
üstünlük vermək əvəzinə, COVAX 
sisteminin tədarükünə səylərini 
yönəldə bilərdilər”, – deyə Tedros 
Qebreyesus qeyd edib. O, bütün 
dərman şirkətlərini lisenziyalarını, 
yeniliklərini və texnologiyalarını 
bölüşməyə çağırıb. ÜST rəhbəri 
qeyd edib ki, “AstraZeneca” artıq 
belə bir addım atıb – bütün dünya-
da peyvəndlərin lisenziyalaşdırıl-
masını aparıb və onların istehsalını 
genişləndirib. O bildirib ki, Avropa, 
Hindistan və Koreya Respub-

likasından əlavə Ümumdünya 
Səhiyyə Təşkilatı Yaponiya və 
Avstraliyadakı iki istehsal gücünü 
fövqəladə hallarda istifadə etmək 
üçün peyvənd siyahısına əlavə 
edib. Beləliklə, lisenziya müqaviləsi 
nəzərə alınaraq, “AstraZeneca”nın 
istehsal ediləcəyi yerlərin sayı beşə 
çatıb.

T.Qebreyesusun həmkarı, ÜST-
nin immunlaşdırma üzrə eksperti 
Ann Lindstrand jurnalistlərin 
suallarını cavablandırarkən bildirib 
ki, ÜST-nin buster dozalarının 
məqsədəuyğunluğunu təsdiq edən 
kifayət qədər faktiki məlumatı 
yoxdur. Digər vaksinlərdə olduğu 
kimi, koronavirus əleyhinə 
peyvəndin effektivliyi də vaxt 
keçdikcə azalır. Lakin tədqiqatlar 
göstərir ki, ümumilikdə peyvəndlər 
kifayət qədər yüksək müdafiə 
səviyyəsini təmin edir. O əlavə edib 
ki, indi peyvənd olunmuş insanları 
əlavə müdafiə etmək üçün 
vaksinləri satın almaq deyil, hər 
şeydən əvvəl, daha çox insanlara 
ilk mərhələdə peyvənd vurmaq 
lazımdır.

ÜST-nin aparıcı elmi işçisi 
Sumya Svaminatan isə hesab edir 
ki, müdafiəni gücləndirmək üçün 
nəzərdə tutulan təkrar peyvənd 
dövriyyəsinə – buster dozalarına 
başlamaq ən azı bir və ya iki ildən 
sonra mümkün olacaq.

Səhiyyə Nazirliyi, İcbari Tibbi 
Sığorta üzrə Dövlət Agentliyi və 
Tibbi Ərazi Bölmələrini İdarəetmə 
Birliyinin birgə məlumatında 
“İmmunitet sertifikatı” barədə də 
məlumat verilib. Bildirilir ki, “İm-
munitet sertifikatı” koronavirusa 
yoluxduqdan sonra yaranan immun 
cavabı təsdiq edən sənəddir. 
COVID –19 xəstəliyini keçirmiş 
və bununla bağlı PZR testi ver-
miş, nəticəsi pozitiv çıxmış və 
rəsmi qeydiyyata düşmüş şəxslər 
“İmmunitet sertifikatı” əldə edə 
bilərlər. Elmi tədqiqatlar göstərir ki, 
xəstəliyi keçirmiş şəxslərin qanın-
da 6 aydan sonra anticisimlərin 
titri aşağı düşür. Bu səbəbdən 
“İmmunitet sertifikatı”nın etibarlılıq 
müddəti 6 ay qəbul edilib. 2021-ci 
il iyulun 2-dən sonra “İmmunitet 
sertifikatı”nın müddəti bitdiyi üçün 

ölkəmizdə istifadə olunan hər 
hansı vaksindən 1 doza qəbul 
edən şəxsin “İmmunitet sertifi-
katı” müddətsiz olaraq uzadılır. 
Bu tarixdən əvvəl 1 doza vaksin 
vurdurmuş şəxslər isə 2-ci doza 
vaksini mütləq vurdurmalıdırlar. 
“Peyvənd sertifikatı” COVID –19 
xəstəliyinə qarşı vaksinasiya ilə 
yaranan immun cavabı təsdiq 
edir. COVID –19 xəstəliyinə 
qarşı Azərbaycanda tətbiq olunan 
vaksinlərdən hər hansı birinin hər 
iki dozasını vurduran şəxslərə 
“Peyvənd sertifikatı” verilir. 
“Peyvənd sertifikatı” müddətsizdir. 

Qeyd etməliyik ki, COVID –19 
infeksiyasının “Delta” ştammının 
əsas əlamətləri mədə-bağırsaq 
pozuntusu, yüksək hərarət və 
nevroloji narahatlıqlardır. Bu 
ştammla xəstələnən zaman ağciyər 
zədələnmələrinə rast gəlinsə də, 
bu, əsas simptom hesab edilmir. 
“Ötən müddət ərzində yeni növ 
koronavirus infeksiyası ilə bağ-
lı müəyyən təcrübəyə yiyələnə 
bilmişik. Əldə edilən təcrübəyə 
əsasən, virusun əlamətləri daha 
çox ağciyərlərdə deyil, başqa 
orqanlarda özünü büruzə verərsə, 
ağciyərlər daha az zədələnir. 
Belə olan halda, ölüm halları 
az müşahidə edilir. Yəni, mədə-
bağırsaq pozuntusu və yaxud da 
nevroloji narahatlıqlar ölümcül 
deyil”. Bu fikirləri tibb elmləri dok-
toru, professor Əlizamin Sadiqov 
koronavirusun “Delta” ştammı 
və onun əsas əlamətləri ilə bağlı 
məlumat verərkən deyib. Pulmono-
loq bildirib ki, virus sərhəd tanımır: 
“Bütün orqanları həm ayrı-ayrılıq-
da, həm də eyni vaxtda zədələyə 
bilər. Odur ki, sosial məsafə 
qorunmalı, dezinfeksiya məhlulları 
və tibbi maskadan istifadəyə 
riayət edilməlidir. Ən əsası isə, 
vaksinasiyadan keçmək vacibdir”. 

O, vurğulayıb ki, istənilən halda, 
vətəndaşların panikaya düşməsinə 
ehtiyac yoxdur: “Delta” variantı 
sürətli yayılma xüsusiyyətinə malik 
olsa da, daha ölümcül olması ilə 
razılaşmıram. Bəzi şişirtmələrə 
inanmadan, panikaya düşmədən 
qoyulan bütün qaydalara əməl 
edilərsə, hesab edirəm ki, koro-
navirusla mübarizədə qalib gələ 
bilərik. Həmçinin nəzərə almaq la-
zımdır ki, Azərbaycanda vaksinasi-
yadan keçənlərin sayı kifayət qədər 
çoxdur. Yəni, bir çox vətəndaşda 
koronavirusa qarşı immun ca-
vab formalaşıb. Belə olan halda, 
vətəndaşların əksəriyyəti “Delta” 
ştammına ya yoluxmayacaqlar, ya 
da xəstəliyi yüngül keçirəcəklər. 
COVID –19 virusunun yeni ştamm-
larının yaranması təbii proses-
dir. Ona görə də, təkrar edirəm, 
vətəndaşların stres keçirmələrinə 
ehtiyac yoxdur. Yeganə və ən ef-
fektiv çıxış yolu vaksinasiyadır”.

Dünyada COVID –19 əleyhinə 
vaksinasiyadan sonra yaranan 
immun cavabın dayanıqlılığı 
və müddəti istiqamətində elmi 
tədqiqatlar davam etdirilir. Apa-
rılan tədqiqatların nəticələri 
açıqlandıqdan, ÜST və digər 
beynəlxalq səhiyyə qurumları-
nın tövsiyələri məlum olduqdan 
sonra bu məsələyə yenidən 
baxılacaq. Mütəxəssislər bildirirlər 
ki, Azərbaycanda tətbiq olunan 
“SinoVac” (Çin), “AstraZeneca” 
(İngiltərə), “Pfizer” (Almani-
ya –ABŞ), “Sputnik V” (Rusiya) 
vaksinləri koronavirusun "Del-
ta” ştammına qarşı effektlidir. 
Birmənalı şəkildə təsdiq olunub 
ki, vaksin vurduran şəxslər yolux-
ma ştammından asılı olmayaraq, 
xəstəliyi yüngül keçirirlər.

Zərifə BƏŞİRQIZI,  
“Xalq qəzeti”

Səhiyyə Nazirliyi, İcbari Tibbi Sığorta üzrə Dövlət Agent-
liyi və TƏBİB-in vətəndaşların vaksinasiya ilə bağlı 
suallarına verdikləri açıqlamada qeyd olunur ki, ikinci 

dozadan 6 ay keçdikdən sonra yüksək risk qrupuna daxil 
olanlara (tibb işçiləri, yaşı 60-dan yuxarı olan şəxslər, auto-
immun xəstəlikləri olan şəxslər) 3-cü doza (buster) vaksin 
vurulması məqsədəuyğun hesab olunur. Tədqiqatlara görə 
qüvvətləndirici doza kimi istənilən vaksin növü istifadə oluna 
bilər. Əvvəl qəbul edilən 2 dozadan asılı olmayaraq, ya eyni 
növ, ya da digər bir vaksin 3-cü, yəni qüvvətləndirici (buster) 
doza kimi qəbul oluna bilər. “Peyvənd sertifikatı”nda son 
qəbul edilən 2 doza haqqında məlumat əks olunacaq. Açıq-
lamada, həmçinin bildirilir ki, iyulun 2-dən sonra “İmmunitet 
sertifikatı”nın müddəti bitdiyi üçün ölkədə istifadə olunan hər 
hansı vaksindən 1 doza qəbul edən şəxsin “İmmunitet ser-
tifikatı” müddətsiz olaraq uzadılır. İyulun 2-dən əvvəl 1 doza 
vaksin vurduran şəxslər isə 2-ci doza mütləq vurdurmalıdır.

COVID – 19 pandemiyası 
mövzusunda ikinci Avrasiya 

konfransı keçirilib
Elmi toplantıda Azərbaycan Tibb Universiteti,  İsrail, Qaza-

xıstan, Rusiya, Moldovanın tibb üzrə ali təhsil müəssisələrinin 
rəhbərlərinin, tanınmış professorların koronavirus infeksiyası ilə 
bağlı müxtəlif mövzularda məruzələri dinlənilib.

Beynəlxalq konfransda ATU- nun əməkdaşları – professor 
Rafiq Çobanov “COVID – 19- la mübarizədə aparılan karan-
tin tədbirlərinin əhalinin sağlamlığına təsiri”, professor Nərgiz 
Hüseynova “COVID – 19- un bağırsaq formasının orqanizmin 
immun vəziyyətinə təsiri”, Həyat Əliyeva “COVID – 19-a yoluxan 
pasiyentlərdə helikobakteriozun öyrənilməsi” mövzusunda ma-
raqlı məruzələrlə çıxış ediblər.

Konfrans zamanı həmçinin SARS – CoV-2 infeksiyasına 
yoluxmadan sonrakı dövrdə anticisimlərin səviyyəsi, KT zamanı 
döş qəfəsində iltihabın diaqnostikasının meyarları, COVID 
xəstələrində bakterial koinfeksiyalar, uzunmüddətli COVID 
pasiyentlərinin izlənməsi, virusun yeni ştammları ilə bağlı məlum 
faktlar ətrafında müzakirələr aparılıb.

Z.BƏŞİRQIZI, “Xalq qəzeti”

Bakıda keçirilən “Koronavirus infeksiyasının 
pandemiyası: diaqnostika, müalicə və 
ağırlaşma halları” mövzusunda ikinci Avrasiya 

konfransında Azərbaycanla yanaşı, xarici ölkələrdən 
mütəxəssislər də iştirak ediblər. Azərbaycan Tibb 
Universitetinin (ATU) mətbuat xidmətindən  bildiriblər 
ki, konfransın əvvəlində Səhiyyə Nazirliyi, TƏBİB və 
ÜST-nin yerli ofisinin nümayəndələri açılış nitqi ilə 
çıxış ediblər. 

Ermənistan yeni reallıqla 
barışmağa məcburdur 

Azərbaycan xalqının maraqlarını 
rəhbər tutan Prezident İlham Əliyev 
bütün rəsmi və qeyri-rəsmi görüşlərdə 
prinsipiallıq, qəti mövqe nüma-
yiş etdirib, beynəlxalq kürsülərdən 
Ermənistan–Azərbaycan münaqişəsini 
dünyanın nəzərinə çatdırıb. Artıq status 
haqqında söhbət gedə bilməz. “Dağlıq 
Qarabağ” adlı ərazi vahidi də yoxdur. 
İndi Şərqi Zəngəzur və Qarabağ iqtisadi 
zonası mövcuddur.

Aİ Şurasının prezidenti kimi böyük Avropa adından çıxış 
edən Şarl Mişel də “status” və “Dağlıq Qarabağ” sözlərini 
işlətmədi. Deməli, Rusiya kimi, bu qurum da yeni reallığa mü-
vafiq hərəkət edir. Lakin biz onu da vurğulamalıyıq ki, necə olur 
ki, Avropa İttifaqı Ermənistana 2,6 milyard avro, Gürcüstana 2,3 
milyard avro vəsait ayırmağa hazırlaşır, Azərbaycana isə heç bir 
vəsait ayırmır? Bu çox ədalətsiz mövqedir. O ki, qaldı xəyallara 
və illüziyalara, deməliyik ki, 25 min insan üçün status yarat-
maq xəyalındansa getsinlər, xarici ölkələrdə 1 milyonluq, ya da 
500 minlik, 100 minlik erməni yaşayan yerlərə status versinlər. 
Azərbaycan yeni yaratmış olduğu reallıqlara uyğun olaraq öz 
işini görür. Baxmayaraq ki, müharibədən 8 ay keçib, ancaq Pre-
zident İlham Əliyevin rəhbərliyi altında bərpa və yenidənqurma 
işləri sürətlə gedir. Dövlətimiz tərəfindən çevik şəkildə görülən 
işləri xalqımız da təqdir edir”.

“Xalq qəzeti”

Politoloq Şəbnəm Həsənova bildirib ki, Prezident 
İlham Əliyevin bu günlərdə Rusiyaya reallaşdırılan 
səfərindən bir daha məlum oldu ki, yaranmış yeni 
reallıqla bağlı iki dövlətin mövqeyi üst-üstə düşür. 
Yəni, Zəngəzur dəhlizi mütləq qaydada açılmalı-
dır. Ş.Həsənova qeyd edib ki, Ermənistan tərəfinin 
əsassız bəyanatlar səsləndirməsi, təxribatlar törətməsi 
qəbuledilməzdir: “Bu bəyanatların, təxribatların, illər 
ərzində yalan tarix uydurmağın, boş xəyallarla yaşa-
mağın nəticəsi onlara 44 günlük müharibədə yaxşı izah 
edildi. Torpaqlarını azad edən Azərbaycan dövləti indi 
də ərazi bütövlüyünü müdafiə etməyə, eyni zamanda 
regionda sülh və təhlükəsizliyi təmin etməyə qadirdir.

Hicran
Машинописный текст
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